



CHA ELECTIVE POSITIONS/TITULAIRES DES POSTES ELECTIFS DE LA SHC

Following the Annual General Meeting held 29 May 1985, at the University of Montreal, the CHA's elective positions are occupied by the following persons:

A la suite des élections annuelles tenues à l'université de Montréal, le 29 mai 1985, les divers postes électifs de la Société historique du Canada sont occupés par les membres suivants:

President/Président: William Acheson (UNB)

Past Presidents/Président sortant: Susan Mann Trofimenkoff (Ottawa)
Ancien président: Ramsay Cook (York)

Vice-President/Vice-président: René Durocher (Montréal)

English-Language Secretary/Secrétaire de langue anglaise: Dan Moore (PAC/APC)

Franch-Language Secretary/Secrétaire de langue française: Serge Bernier (National Defence/Défense nationale)

Treasurer/Trésorier: John Hilliker (External Affairs/Affaires extérieures)

Council/Conseil

1985-1986:

Gregory Kealey (Memorial)
Jean Lawrence L'Espérance (PAC)
Gerald Tulchinsky (Queen's)
J. Donald Wilson (UBC)

1985-1987:

William Brennan (Regina)
Susan Buggie (Parks Canada)
Terry Crowley (Guelph)
Bruce Daniels (Winnipeg)

1985-1988:

Christopher Armstrong (York)
Claire Dolan (Laval)
Judith Fingard (Dalhousie)
Marianne McLean (PAC)

Program Chairman/
Président du comité du programme

1986: Bruce Daniels (Winnipeg)

1987: Ezio Cappadocia (McMaster)

Nominating Committee/
Le comité des mises en candidature:

Gail Cuthbert Brandt, Chair/Présidente (York)
Pierre Bouille (McGill)
Terry Cook (PAC/APC)
Veronica Strong-Boag (Simon Fraser)

Auditor/Vérificateur:

John O'Brien (Ottawa)

TABLE OF CONTENTS/TABLE DES MATIERES

CHA Elective Positions/Titulaires des postes électifs de la SHC	p. 1
Prizes/Prix)	
François-Xavier Garneau Medal/ Médaille François-Xavier Garneau	2
1984 Sir John A. Macdonald Prize/ prix Sir John A. Macdonald 1984	2-3
Regional History Certificates of Merit 1984/Certificats de mérite en histoire régionale 1984	3-5
Teaching of History/L'enseignement de l'histoire	6-8
CHA-Workshops on Thematic Issues/ Colloques subventionnés par la SHC	8
Auditor's Report for 1984-1985/Rapport du vérificateur pour 1984-1985	9
CHA Historical Booklets Series/ Brochures historiques de la SHC	10-11
Intellectual History Group/Regroupement des chercheurs en histoire intellectuelle	11-12
Conferences/Conférences	12-13
Marta Danylewycz 1947-1985	14-15
The Manitoba Record Society	16
Maritimes Studies/Etudes des Maritimes	16
National Universities Week 1985/Semaine des universités canadiennes 1985	16

At first, the pure sciences were able to take advantage of these changes in Québec's traditional society, a transformation which was reinforced by political choices made at that time. Now, they are favored by the so-called technological revolution. Although it is a myth, this revolution has nonetheless had an effect on us, since it has allowed pure sciences to consolidate the gains made at the expense of the humanities.

Potentially, this phenomenon could have the same effect as the first industrial revolution. It may create problems which could far exceed a society's capacity to analyse, diagnose and remedy undesirable situations if that society has abdicated its fundamental values.

Lord Durham wrote, "They are a people with no history". We believed, and English Canada believed with us, that he was talking about our ancestors. He may have been a prophet who was writing about Québec society in the year 2000. And to think that there won't be a liberal soul around to appreciate poor Lord Durham!

* * * * *

COMMENT ON THE ARTICLE BY PROFESSOR CHRISTOPHER R. FRIEDRICH, WHICH APPEARED IN THE NEWSLETTER VOL. 11, No. 2 SPRING 1985:-

I agree completely with Professor Friedrichs.

Why should we of the Western Hemisphere entertain and nourish a guilty conscience? I find this type of masochism and "miserabilism" profoundly revolting!

Without Western man's contribution to the evolution of humanity, the planet Earth -- with the possible exception of China -- would still be in the barbarian age. Why should we depreciate ourselves? Countries and societies in competition with us -- whose progress has been due to us -- are quite capable of doing it themselves. The ingratitude is only equalled by their thoughtlessness.

Michel Brunet
Historian and Professor
Université de Montréal

* * * * *

CHA - WORKSHOPS ON THEMATIC ISSUES

The Canadian Historical Association is pleased to announce that Peter Baskerville, professor of history at the University of Victoria has been awarded a grant for "A Micro History Workshop: Theory and Method for Regional Studies". Since only one award was made in July, the Association has extended its deadline for submissions to 31 October 1985. Please consult the Autumn 1984 Newsletter pp 13-14 for further details on this program.

* * * * *

D'abord favorisées par l'éclatement de la société traditionnelle et la politique qui s'en est faite l'interprète, les sciences exactes profitent encore de ce qu'on appelle le virage technologique. Bien que mythe, celui-ci produit ses effets, laissant les sciences exactes occuper tout le terrain qu'elles avaient déjà envahi.

Ce phénomène risque d'avoir les mêmes effets que la première révolution industrielle. Il pourrait engendrer des problèmes humains qui dépasseraient les capacités d'analyse, de diagnostique et de redressement d'une société qui aurait abdiqué ses valeurs humaines fondamentales.

"C'est un peuple sans histoire", a dit Durham. Nous avons toujours cru - et le Canada anglais avec nous - qu'il parlait de nos ancêtres. Qui sait si - jouant le prophète - il ne parlait pas plutôt de la société québécoise de l'an 2000. Et dire qu'il ne s'y trouvera plus alors d'esprit libéral pour réhabiliter ce pauvre Durham!

* * * * *

COMMENTAIRE SUR L'ARTICLE DU PROFESSEUR CHRISTOPHER R. FRIEDRICH, PARU DANS LE BULLETIN VOL. 11, No. 2 PRINTEMPS 1985:-

Je suis entièrement d'accord avec le Professeur Friedrichs.

Pourquoi nous, Occidentaux, entretenir et nourrir ce "guilty conscience"? C'est du masochisme et du misérabilisme qui me révoltent!

Sans la contribution de l'homme d'Occident à l'évolution de l'humanité, la planète-terre -- sauf peut-être la Chine -- serait encore à l'âge de la barbarie. Pourquoi nous déprécier nous-mêmes? Les pays et sociétés en concurrence avec nous -- qui nous doivent leur accession à l'ère moderne -- peuvent s'en charger. Leur ingratitude est à la mesure de leur inconscience.

Michel Brunet
Historien et professeur émérite
Université de Montréal

* * * * *

LA SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA - COLLOQUES

La Société historique du Canada est heureuse d'annoncer que le professeur Peter Baskerville, de l'université de Victoria, a reçu la première des subventions pour un colloque intitulé: A Micro History Workshop: Theory and Method for Regional Studies. Une seule subvention ayant été remise, alors que deux sont disponibles chaque année, le délai du dépôt de nouvelles propositions a été étendu au 31 octobre 1985. Pour plus de détails concernant ce projet, veuillez consulter le Bulletin de l'automne 1984, pages 13 et 14.

* * * * *

to address the topic, and a definite date by which the manuscript could be finished (none are needed before August 1986). To prevent duplication, authors should consult the list of the Booklets already published which is printed each year at the back of Historical Papers. Since the appearance of Booklet No. 39, other commitments include Booklets on the role of the church in New France, racial discrimination in Canada, shipping and shipbuilding in the Maritimes, the Boer War and Canadian nationalism/imperialism, the fur trade, Lower Canada at the beginning of the nineteenth century, the Quiet Revolution, the Rebellions of 1837-38 in Lower Canada, and rural life in Québec in the nineteenth century. Proposals for any other topic are welcomed. Please send them to the series editors, Terry Cook and Gabrielle Blais, in care of the Canadian Historical Association, 395 Wellington Street, Ottawa, Ontario K1A 0N3.

The proposals will be assessed by the editors and the CHA Council, and compiled into a long-range publication programme over the next five years. Once proposals are approved (late fall), contracts will be drawn up with prospective authors to ensure a satisfactory flow of manuscripts and a regular schedule of publication. Each manuscript will be evaluated by at least two outside readers as well as by the editors, and an honorarium of \$500 will be paid to the author upon the receipt of a satisfactorily revised manuscript. Authors will also receive twenty-five free first language copies and ten second language ones when the Booklet is published.

The Historical Booklets are an extremely popular and prestigious series -- several titles have sold hundreds of copies for each of more than twenty years -- and an excellent teaching resource for high schools and universities. If you wish to be involved with the series, please take advantage of this opportunity to forward your proposals to the editors.

Terry Cook

* * * * *

FORMATION OF AN INTELLECTUAL HISTORY GROUP

At the recent Learned Societies meetings in Montreal, several historians discussed the idea of forming a special interest group within the Canadian Historical Association devoted to the promotion of intellectual history and the history of ideas. Like other such CHA interest groups devoted to labour, women, native, northern, and military history, such a group would help focus an important field of historical study in Canada. Such a focus would include a business or discussion session at the annual conference of the CHA in which members could get to know each other's work and interests, a group newsletter or at least a mailing list, and a forum to ensure that a session or two on

sur le sujet et la date prévue de la livraison du manuscrit. Veuillez noter qu'aucun des nouveaux ne sera nécessaire avant août 1986. Afin d'éviter la répétition de sujets traités, les auteurs auront avantage à consulter la liste des brochures déjà parues en parcourant la dernière page des Communications historiques. Depuis la parution de la brochure no 39, d'autres sujets ont été abordés. Ce sont: le rôle de l'Eglise en Nouvelle-France, la discrimination raciale au Canada, le transport et la construction des navires dans les Maritimes, la guerre des Boers et le nationalisme-impérialisme au Canada, la traite des fourrures, le Bas-Canada au début du XIXe siècle, la Révolution tranquille, la rébellion de 1837-1838 dans le Bas-Canada, la vie rurale dans le Bas-Canada au XIXe siècle. Nous accueillerons avec joie toute nouvelle proposition que vous voudrez bien faire parvenir à Terry Cook et à Gabrielle Blais, Société historique du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, Ontario. K1A 0N3.

Les propositions seront étudiées par les éditeurs et par le Conseil de la SHC et insérées dans un programme de publication quinquennal. Une fois les propositions approuvées, à la fin de l'automne, les auteurs seront invités à signer un contrat afin d'assurer la réception régulière de manuscrits et de préparer un calendrier de publications. Chaque manuscrit sera révisé par au moins deux personnes de l'extérieur et par les éditeurs et une somme de 500\$ sera versée à chaque auteur pour chaque manuscrit, une fois ce dernier jugé satisfaisant. Chaque auteur recevra en outre 25 brochures dans la langue d'origine et 10 dans l'autre langue officielle au moment de la publication.

Cette prestigieuse série de brochures historiques est très en demande et certains titres ont été vendus par centaines annuellement au cours des 20 dernières années. Elles constituent un excellent outil d'enseignement dans les écoles secondaires et dans les universités. Si vous désirez participer à la rédaction de cette série, saisissez l'avantage qui vous est offerte en ce moment en nous faisant parvenir vos propositions avant le 1^{er} novembre 1985.

Terry Cook

* * * * *

FORMATION D'UN REGROUPEMENT DE CHERCHEURS SUR L'HISTOIRE INTELLECTUELLE

Au cours du dernier congrès des Sociétés savantes, tenu à Montréal, plusieurs historiens ont soulevé l'idée de mettre sur pied un regroupement spécial de chercheurs (membres de la Société historique du Canada) consacré à la promotion de l'histoire intellectuelle et de la pensée. A l'instar d'autres regroupements de chercheurs de la SHC qui s'intéressent au travail, aux femmes, aux autochtones, aux affaires du Nord et à l'histoire militaire, ce nouveau groupe pourrait concentrer ses efforts sur un important domaine des études historiques au Canada. Il est donc suggéré que, lors des prochaines assises annuelles de la SHC, une réunion de travail ou de discussions soit réservée afin de permettre aux membres de mieux connaître les travaux et les intérêts de leurs collègues et de rédiger un bulletin de groupe, ou tout au moins une liste d'adresses.

the main programme would be devoted each year to intellectual history. Other common concerns and projects could well emerge from the group.

If enough historians are interested in forming such a group, the undersigned will approach the CHA Council on their behalf to seek the necessary validation and the Programme Committee to request a time slot on the 1986 programme for an initial meeting of the group. Its form, purpose, and activities could be further refined then as the group felt necessary.

Historians interested in forming such a group should drop a note to or call Dr. Terry Cook, Federal Archives Division, Public Archives of Canada, 395 Wellington Street, Ottawa, Ontario, K1A 0N3. Tel. (613) 996-7726.

* * * * *

CONFERENCES

HENRY DRAPER MEMORIAL CENTENNIAL SYMPOSIUM

A symposium to mark the centennial of the beginning of the Henry Draper Memorial, widely regarded as the cornerstone of modern astrophysics, will be held on October 23, 1985 at The University of Western Ontario. Papers will be presented by Dorrit Hoffleit (Yale University) on the historical aspects of the Draper Memorial project, and Nancy Houk (University of Michigan) on the project to re-classify the stars in the Draper Catalogue on the more up-to-date "M-K System". These papers will be chaired and commented on by Helen Hogg (University of Toronto) and Robert Garrison (University of Toronto), respectively. For further information, contact Dr. Howard Plotkin, Department of History of Medicine and Science, The University of Western Ontario, London, Canada. N6A 5C1.

* * * * *

FOURTH KINGSTON CONFERENCE ON THE HISTORY OF CANADIAN SCIENCE AND TECHNOLOGY

The Canadian Science and Technology Historical association is sponsoring the Fourth Kingston Conference, to be held 25-26-27 October 1985 at the Donald Gordon Centre, Queen's University, Kingston, Ontario. The conference will feature a film festival and some fifteen paper sessions devoted to topics on the history of Canadian science, technology and medicine, including research and development, fisheries, museum historical research, domestic technology, 19th century studies, public health, historiography, military technology, the National Research Council and others.

For programme and registration information, write to Dr. A.W. Tickner, Senior Archival Officer, National Research Council, Ottawa, Ontario. K1A 0R6.

* * * * *

Il serait bon également de soulever une discussion pour vérifier s'il est possible de réserver une ou deux séances par année à l'histoire intellectuelle. Ce regroupement de chercheurs pourrait en outre aborder d'autres points d'intérêt et suggérer d'autres projets.

Si le nombre d'historiens intéressés est suffisant, une demande sera acheminée au Conseil de la SHC et le Comité du programme sera invité à réserver une période de temps au cours des assises de 1986 afin de réunir, pour une première fois, les personnes intéressées. La forme et les objectifs de ce groupe ainsi que ses activités pourraient être définis au fur et à mesure qu'il en sentira la nécessité.

Si vous êtes intéressé(e) à participer à ce regroupement, veuillez écrire ou téléphoner au Dr. Terry Cook, Division des Archives fédérales, Archives publiques du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, Ontario, K1A 0N3. Tél. (613) 996-7726.

* * * * *

CONFERENCES

SYMPOSIUM EN MEMOIRE DE HENRY DRAPER

Un symposium pour souligner le centenaire du Henry Draper Memorial, pierre angulaire de l'astrophysique moderne, se tiendra le 23 octobre 1985 à l'University of Western Ontario. Un exposé sur les aspects historiques du projet Draper Memorial sera présenté par Dorrit Hoffleit de l'Université de Yale, un autre, sur la re-classification des étoiles dans le plus récent catalogue Draper, le "M-K System", sera fait par Nancy Houk, de l'Université du Michigan. Les exposés seront commentés par Helen Hogg et Robert Garrison de l'Université de Toronto. Pour de plus amples informations, veuillez communiquer avec le Dr. Howard Plotkin, Département d'histoire de la médecine et de la science, University of Western Ontario, London, Ontario. N6A 5C1.

* * * * *

LA 4^e CONFERENCE DE KINGSTON SUR L'HISTOIRE CANADIENNE DE LA SCIENCE ET DE LA TECHNOLOGIE

L'Association canadienne de l'histoire des sciences et de la technologie parrainera la 4^e Conférence de Kingston qui se tiendra les 25-26-27 octobre 1985 au Donald Gordon Center à l'Université Queen's. Un festival de films sera présenté en plus d'une quinzaine d'exposés sur l'histoire des sciences canadiennes, de la technologie et de la médecine incluant: la recherche et le développement, les pêcheries, la recherche historique des musées, la technologie domestique, les études du 19^e siècle, la santé publique, l'historiographie, la technique militaire et le Conseil de la Recherche nationale.

Pour de plus amples informations, veuillez écrire au Dr. A.W. Tickner, Senior Archival Officer, National Research Council, Ottawa, Ontario. K1A 0R6.

* * * * *

INTERNATIONAL CONFERENCE ON LIBERATION THEOLOGY

The First International Conference on Liberation Theology will provide an interdisciplinary forum for the examination of issues related to the role of Christian teaching in socio-political change in the Third World, and specifically in Latin America; to the growing involvement of Canadian and U.S. churches in the region; and their influence in the elaboration of North American foreign policy. This conference will be held at Simon Fraser University, Burnaby, B.C. February 6-8, 1986. Please send 100-150 word abstract in French, Spanish, Portuguese or English before 30 September 1985. For more information, please contact Dr. Jorge Garcia Antezana, Latin American Studies Program, Simon Fraser University, Burnaby, B.C. V5A 1S6. Tel.: (604) 291-3557.

* * * * *

FIFTH BIENNIAL NEW COLLEGE CONFERENCE ON MEDIEVAL-RENAISSANCE STUDIES

The Fifth Biennial New College Conference on Medieval-Renaissance Studies will be held in Sarasota, Florida March 6-8, 1986. Call for papers on all subjects, Europe and the Mediterranean, 1000-1600 A.D., especially interested in urban studies, courtly culture, and drama. Please send a one-page abstract by December 1, 1985, to Professor Lee D. Snyder, Director, Program in Medieval-Renaissance Studies, New College of USF, Sarasota, Florida 33580, U.S.A.

* * * * *

THE SEVENTH BERKSHIRE CONFERENCE ON THE HISTORY OF WOMEN

The Seventh Berkshire Conference on the History of Women will be held on June 19-21, 1987, at Wellesley College, Wellesley, Ma. While papers on all aspects of women's history are welcomed, the theme for this conference will be "Beyond the Public/Private Dichotomy: Reassessing Women's Place in History." The Program Committee welcomes proposals for sessions that explore how women's consciousness and political activities reflect the links between the public and private realms. The Committee also encourages proposals for panels that compare the experience of women in different countries, and of different races, classes, ages, ethnicities and sexual identities. The deadline for submission is February 1, 1986. For further information contact Susan Reverby, Women's Studies Program, Wellesley College, Wellesley, Ma., 02181 or Dorothy O. Helly, Women's Studies Program, Hunter College, 695 Park Ave., New York, N.Y. 10021.

* * * * *

CONFERENCE INTERNATIONALE SUR LA THEOLOGIE DE LA LIBERATION

Du 6 au 8 février 1986, se tiendra, à l'université Simon Fraser (C.-b) la Première conférence internationale sur la Théologie de la libération. Cette réunion se veut pluridisciplinaire et quatre langues pourront être utilisées au moment des communications: l'espagnol, le portugais, le français et l'anglais. Les propositions d'exposés doivent être soumises avant le 30 septembre 1985 (100-150 mots). Pour plus d'informations écrire ou téléphoner au Dr. Jorge Garcia Antezana, Latin American Studies Program, Simon Fraser University, Burnaby, B.C. V5A 1S6. Tél.: (604) 291-3557.

* * * * *

LA 5^e CONFERENCE BIENNALE DU "NEW COLLEGE" SUR LES ETUDES DE LA RENAISSANCE

Du 6 au 8 mars 1986 se tiendra à Sarasota, Floride, la 5e Conférence biennale du New College sur les études portant sur la Renaissance et le Moyen-Age. Une invitation est faite pour des propositions d'exposés traitant de sujets européens et méditerranéens entre l'an 1000 et 1600. On se concentrera surtout sur des études urbaines, la courtoisie et le théâtre. Veuillez faire parvenir un résumé d'une page avant le premier décembre 1985 au Professeur Lee D. Snyder, Directeur, Program in Medieval-Renaissance Studies, New College of USF, Sarasota, Florida 33580, U.S.A.

* * * * *

LA 7^e BERKSHIRE CONFERENCE SUR L'HISTOIRE DE LA FEMME

La 7e Berkshire Conference sur l'histoire de la Femme se tiendra du 19 au 21 juin 1987 au Wellesley College, Wellesley, Ma. Le thème sera "Beyond the Public/Private Dichotomy: Reassessing Women's Place in History." (Au-delà de la dichotomie public/privé: réévaluation de la place de la femme dans l'histoire). Y seront présentés des exposés sur tous les aspects de l'histoire de la Femme. Le Comité du programme invite les participant(e)s à suggérer des exposés qui démontrent comment la conscience de la femme et ses activités politiques reflètent les liens existant entre sa vie privée et publique. Le comité espère aussi recevoir des propositions de forums où l'on comparera les expériences de femmes de divers pays, de différentes races, classes sociales, âges et ethnies. Date limite pour les propositions: le 1er février 1986. Pour plus d'information prière d'écrire à Susan Reverby, Women's Studies Program, Wellesley College, Wellesley, Ma., 02181 ou à Dorothy O. Helly, Women's Studies Program, Hunter College, 695 Park Ave., New York, N.Y. 10021.

* * * * *

MARTA DANYLEWYCZ 1947-1985

The death, by violent means, of Marta Danylewycz produced a shock wave of grief in the Canadian historical community. Both the shock and the grief were expressed most poignantly in the letter that twelve women historians of Québec published in La Presse shortly afterwards. The La Presse letter captured not only the horror that many of us felt at the manner of her passing, but the spirit of Marta's legacy to those that knew her and her work in Canadian history. To know Marta Danylewycz was to love her. We loved her not only because of the joy she knew how to create for others, but because of what some of us knew about the intensity of her struggle to create that joy for herself.

Marta Halyna Emilia Danylewycz was born in a displaced persons camp in Kaufbeuren, West Germany, in 1947. Her parents were refugees from that part of the Ukraine which had been under Poland in the period between the wars. Both were the children of priests; both had enjoyed the privilege, rare for their time and place, of some higher education; and both had delayed marrying as many must have because of the unsettled and finally tragic times in which their youth and early middle years were spent. After Marta's birth, the Danylewycz family spent two more years in Germany before they were able to immigrate to the United States. They came to New York, moved to St. Louis and finally settled in Cleveland, Ohio. A second child, Marta's brother Wolodymyr, was born.

Marta grew up in Cleveland where her family remained until very recently. At a Catholic private girls' school and in the Canadian Ukrainian community she learned, among other things, to value the strength and vitality of a band of female friends. At home she assumed responsibilities beyond her years, as the joys of reproducing a Ukrainian household in America mingled with pain whose origins can be guessed at but not known. It was the pain that eventually transmitted itself to her brother and, increased by the circumstances of his life in Cleveland and Cincinnati after leaving home, finally ended in the death of the entire family at his hands, on the 24th of March, 1985 in Toronto.

Marta's ongoing struggle to help her family was known only to a few. Yet it was this struggle, which meant frequent and lengthy trips to the United States during the last ten years of her life, that was the background to her life and work as a historian. Following her graduation from Ohio State University in 1970, Marta moved to Montreal where she studied European history at McGill. Her master's thesis, entitled "The Catholic-Communist Rapprochement in France during the Popular Front", was a first attempt, perhaps, to understand the church/state configurations that had played such a powerful role in her own life. In 1975, after a period of teaching high school in Montreal, Marta moved to Toronto and enrolled in a doctoral

MARTA DANYLEWYCZ 1947-1985

La fin tragique de Marta Danylewycz a plongé la communauté historique du Canada dans la stupeur et dans un profond chagrin. Ces sentiments ont été exprimés de façon poignante dans une lettre écrite par douze historiennes et publiée dans La Presse peu de temps après. Cette lettre, en plus de décrire l'horreur ressentie devant une mort si affreuse, a livré, à ceux et à celles qui l'ont connue, l'esprit du testament de Marta et son apport à l'histoire du Canada. Connaître Marta Danylewycz, c'était l'aimer. Elle était aimée, non seulement à cause de la joie qu'elle rayonnait, mais pour l'intensité des efforts, connus de quelques personnes seulement, qu'elle déployait pour créer cette joie en elle.

Marta Halyna Emilia Danylewycz est née dans un camp de réfugiés à Kaufbeuren, en Allemagne de l'Ouest, en 1947. Ses parents avaient fui la région de l'Ukraine, placée sous la domination de la Pologne entre les deux guerres. Ils étaient tous deux enfants d'ecclésiastiques et avaient donc reçu, privilège rare à cette époque et en ces lieux, une très bonne éducation. Les parents de Marta vécurent leur enfance et une partie de leur jeunesse en ces temps et lieux perturbés, et à l'instar de bien d'autres jeunes gens, ils retardèrent leur mariage. Après la naissance de Marta, les Danylewycz restèrent encore deux autres années en Allemagne avant d'émigrer aux États-Unis. Ils vécurent d'abord à New York, déménagèrent ensuite à St. Louis puis s'établirent définitivement à Cleveland, Ohio, où naquit un second enfant, Wolodymyr.

Marta grandit à Cleveland et sa famille y demeura jusqu'à tout récemment. Marta apprit, parmi bien d'autres choses, la valeur de la force et de la vitalité d'un groupe de femmes, dans une école privée réservée aux filles ainsi qu'au sein de la communauté canadienne ukrainienne. A la maison, elle assumait des responsabilités qui n'étaient pas de son âge; elle devait recréer, en Amérique, l'atmosphère d'une maison ukrainienne, tout en subissant des épreuves qu'il était possible de deviner mais non de connaître. Ces épreuves furent aussi le lot de son jeune frère et devinrent, pour lui, au cours des ans, un poids insupportable, dont il pensa se débarrasser en exterminant toute sa famille, le 24 mars 1985, à Toronto.

Les efforts constants déployés par Marta pour venir en aide à sa famille n'étaient connus que de quelques intimes. La bataille qu'elle livrait exigea de longs et fréquents voyages aux États-Unis au cours des dix dernières années de sa vie, et ces voyages n'étaient que la toile de fond de sa vie personnelle et de ses tâches d'historienne. Après avoir obtenu son diplôme de l'université d'état de l'Ohio, en 1970, Marta vint étudier l'histoire européenne à l'université McGill. Sa thèse de maîtrise qui avait pour titre "The Catholic-Communist Rapprochement in France during the Popular Front" a peut-être été sa première tentative pour comprendre les relations entre l'Eglise et l'Etat, relations qui influencèrent grandement sa vie. En 1975, après avoir enseigné au niveau secondaire à Montréal, Marta déménagea

programme in the history of education at OISE. Although she began with the idea of continuing as a Europeanist, her growing interest in women's history and her love of Québec finally won the day and the seeds of her innovative, if all too brief, historical career were sown. Gradually Marta settled on the subject of her thesis and trips to Cleveland began to be interspersed with research trips to Montreal. "Taking the Veil in Montreal, 1840-1920: An Alternative to Marriage, Motherhood and Spinsterhood," her 1981 doctoral dissertation, was the result. A paper drawing on the thesis, entitled "Changing Relationships: Nuns and Feminists in Montreal, 1890-1925," won the Canadian Research Institute for the Advancement of Women prize for the best essay in Canadian women's studies in 1982.

Marta's career as a teacher and scholar was filled with promise. Sessional and part-time positions at the University of Western Ontario, Concordia, and Atkinson College, York University and finally an assistant professorship at the latter, brought accolades from all who came in contact with her students. The undergraduates she instructed were grateful for the care and concern she brought to her teaching, as well as inspired by what she had to tell them about the study of the past. Her fellow graduate students and those who had the good fortune to work with her during the period of her post-doctoral fellowship at the University of Québec at Montréal and OISE were equally inspired. She taught herself Québec history, seeking out and winning the hearts of those who could guide her in this work. She promoted and at the same time was a thoughtful critic of women's history. She worked for feminist and social goals, not just in her scholarship and teaching, but in time given to organizations concerned about the rights of political prisoners and women in the USSR and to the New Hogtown Press publishing collective. And in the midst of all of this activity, she managed not only to publish some of her own work in Québec women's history but to engage in several collaborative projects in the History of education and women in Canada, two of which also resulted in publications. By the time of her death, her scholarly reputation and friendships had extended beyond Canada to the United States and Australia. Everywhere that she was known, Marta was loved as a person who cared about good history and was willing to invest her energy and time to produce it. She also showed us that it was possible to be a good scholar and a beautiful woman.

In 1977, Marta married her husband Marko Bojcun. Marta's friends join Marko and his family in mourning her loss.

Alison Prentice
OISE

* * * * *

à Toronto pour s'inscrire à des cours de doctorat en histoire de l'éducation à l'OISE. Bien qu'au début elle se soit considérée comme européenne, son intérêt croissant pour l'histoire des femmes et son amour du Québec l'emporta. C'est ainsi qu'une carrière d'historienne germa en elle. Petit à petit, Marta découvrait le sujet de sa thèse et ses déplacements à Cleveland commencèrent à être entrecoupés de voyages de recherches à Montréal. En 1981, elle soutint sa thèse de doctorat intitulée: "Taking the Veil in Montreal, 1840-1920: An Alternative to Marriage, Motherhood and Spinsterhood". Un extrait de cette thèse portant le titre de "Changing Relationships: Nuns and Feminists in Montreal, 1890-1929" lui mérita, en 1982, le prix du meilleur essai sur les femmes au Canada, décerné par l'Institut canadien de recherches pour l'avancement de la femme.

Sa carrière de professeur et de femme de lettres s'annonçait des plus prometteuse. Marta occupa des postes à temps partiel et enseigna durant certaines sessions aux universités Western, Concordia, au collège Atkinson et à l'université York où elle devint finalement professeur-adjoint. Elle s'est méritée les éloges de tous ceux qui ont connu ses étudiants. Ces derniers sont unanimes à reconnaître l'attention et le soin qu'elle apportait à son enseignement et ses exposés sur l'histoire leur furent une source d'inspiration. Ses compagnons d'études et ceux qui ont eu la chance de la côtoyer au cours de la période qui suivit ses études de doctorat à l'université du Québec à Montréal et à l'OISE ont été également impressionnés. Elle apprit d'elle-même l'histoire du Québec et se gagna la sympathie de ceux qui pouvaient l'aider dans ce projet. Elle fit la promotion mais aussi la critique sévère de l'histoire des femmes. Elle travailla à réaliser des objectifs sociaux et féministes, non seulement par son savoir et par son enseignement, mais par le temps qu'elle consacrait aux associations vouées aux droits des prisonniers politiques et des femmes de l'URSS et par sa participation à la collection New Hogtown Press. Au milieu de toutes ces activités, elle trouva le temps non seulement de publier certains de ses propres travaux sur l'histoire des femmes au Québec, mais encore de participer à plusieurs projets sur l'histoire de l'éducation et des femmes au Canada. Deux de ses projets furent publiés. A sa mort, son érudition et ses amitiés avaient dépassé les frontières du Canada pour atteindre les Etats-Unis et l'Australie. Tous ceux qui la connaissaient, l'aimaient à cause de l'intérêt qu'elle portait à la vraie histoire, toujours prête à investir temps et énergie pour la découvrir. Elle nous a également démontré que beauté et érudition pouvaient aller de pair.

En 1977, Marta épousa Marko Bojcun. Tous les amis de Marta s'unissent à lui pour pleurer ces événements si pénibles.

Alison Prentice
OISE

* * * * *

MARITIME STUDIES

In two years' time a new compulsory course on "Maritime Studies" will be introduced into the schools of all three Maritime Provinces. Therefore, a special conference has been organized by the University of New Brunswick to discuss the various ways of studying the Maritimes from an interdisciplinary perspective. It will be held from the 7th to the 10th of November 1985.

For more information please contact P.A. Buckner, Department of History, University of New Brunswick, P.O. Box 4400, Fredericton, N.B. E3B 5A3.

* * * * *

NATIONAL UNIVERSITIES WEEK

Universities across Canada will sponsor their second nation-wide public awareness campaign, National Universities Week on October 19-27. The theme of the campaign, "Extending Ideas/ Un courant d'idée", is designed to demonstrate the essential role of individual universities and of the university system as a whole in community, regional and national development. As social scientists, we probably have not paid enough attention in the past to publicizing our professional activities and their value to the society in which we live. The National Universities Week would appear to be one occasion for correcting this situation. We urge you to give as much publicity as possible to the Week and that you encourage your members to take an active part in the activities that will be organized on your campus. It is important that history and the social sciences are a very "visible" part of each campus programme.

* * * * *

MANITOBA RECORD SOCIETY

The Manitoba Record Society is pleased to announce the publication of The Collected Writings of Lord Selkirk, 1799-1809, the first volume in the series "The Writings and Papers of Thomas Douglas, Fifth Earl of Selkirk." Further information on the Manitoba Record Society and the Selkirk volume are available from Professor Bumsted at 474-8544 or 477-6760.

* * * * *

ETUDES DES MARITIMES

A compter de 1987, un nouveau cours intitulé Etudes des Maritimes (Maritime Studies), sera offert dans les écoles des provinces maritimes canadiennes. Dans cette perspective, l'université du Nouveau-Brunswick organise, du 7 au 10 novembre 1985, une conférence où l'on discutera des différentes façons d'aborder l'étude des Maritimes. Une ébauche de programme a déjà été dressée où domine le pluridisciplinaire. En effet, anthropologie, géographie, histoire, femmes, folklore, ethnologie et bien d'autres sujets seront touchés. Pour plus d'informations, veuillez contacter: P.A. Buckner, Department of History, University of New Brunswick, P.O. Box 4400, Fredericton, N.B. E3B 5A3.

* * * * *

SEMAINE DES UNIVERSITES CANADIENNES


La seconde Semaine des universités canadiennes aura lieu du 19 au 27 octobre prochain, sous le thème: Un courant d'idées/Extending Ideas. Le but recherché est de démontrer le rôle essentiel que joue chaque université et le système universitaire en général, dans la vie des Canadiens. Il semble que les chercheurs en sciences sociales n'aient pas, jusqu'à ce jour, suffisamment tenu compte des opportunités offertes par cette semaine annuelle. Il serait bon de corriger cette situation et, pour ce faire, tous nos membres sont grandement encouragés à jouer un rôle actif dans les activités qui seront organisées sur leurs campus respectifs. Il est important que l'histoire, science sociale et humaine, soit présente partout.

* * * * *

MANITOBA RECORD SOCIETY

La Manitoba Record Society est heureuse d'annoncer la publication de The Collected Writings of Lord Selkirk, 1799-1809, premier volume d'une série intitulée The Writings and Papers of Thomas Douglas, Fifth Earl of Selkirk. Pour plus d'informations concernant la Manitoba Record Society et le volume ci-haut mentionné, veuillez téléphoner au professeur Bumsted, au 474-8544 ou 477-6760.

* * * * *

newsletter		bulletin
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION		SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA
Vol. 11 No. 3 Summer 1985		Vol. 11 No. 3 Été 1985
Edited by/Rédigé par Serge Bernier Dan Moore		
395 Wellington Street Ottawa, K1A 0N3 Tel.: 233-7885		395, rue Wellington Ottawa, K1A 0N3 Tél.: 233-7885